
9اجتماعی سال پنجم
شماره   1214

شنبه 
1400 . 11 . 02
19  جمادی الثانی 22/1443ژانویه2022

a r m a n m e l i . i r
کــوتـاه

تصمیمگیریدربارهمحدودیتها
آرمان ملی: وزیر بهداشت گفت: اجرای 
محدودیت های جدید برای پیشگیری از شیوع 
کرونا به تصمیم ستاد ملی پیشگیری از کرونا 
بستگی دارد از این رو امروز )شنبه( اطلاعات 
شیوع ویروس امیکرون به ستاد ملی پیشگیری از 
کرونا اعلام و در این رابطه تصمیم گیری خواهد 
شد. بهرام عین اللهی افزود: اجرای محدودیت های 
هوشمند برای پیشگیری از شیوع اُمیکرون 
ضروری است و تزریق دُز سوم واکسن کرونا و 
رعایت پروتکل های بهداشتی نیز همچنان مورد 

تاکید است. 

شناسایی۵۲۷۶بیمارجدید
کووید۱۹

آرمان ملی: از پنج شنبه تا جمعـــه )یکم 
بهمن( ۲۰ بیمار کووید۱۹ جان خـود را از دست 
دادند و مجموع جانباختگان این بیماری به ۱۳۲ 
هزار و ۱۷۲ نفر رسید. ۵ هزار و ۲۷۶ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناســایی شد که 
۳۸۳ نفر از آنها بستری شدند. یک هزار و ۲۲۸ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. تا کنون ۴۳ میلیون و ۸۶۵ هزار و 
۳۹۵ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام 

شده است. 

هکشدنشبکهشاد؟
آرمان ملی: مدیر گروه شبکه دانش آموزی 
)شاد( درباره هک شدن این برنامه عنوان کرد: 
امکان اینکه شخص هکر حساب کاربری یک 
فرد در شاد را هک کند وجود ندارد. علی باقرزاده 
در واکنش به هک شکبه شاد بیان کرد: چیزی 
به عنوان هک کردن حساب شاد امکان پذیر 
نیست. یک سری اطلاعات مانند کد ملی، شماره 
تلفن و یک پیامی که برای ورود شخص به شبکه 
شاد می آید، وجود دارد که طی آن دسترسی به 
حساب کاربری فرد ایجاد می شود. چنین چیزی 
که شخص هکر حساب کاربری یک فرد در شاد 
را هک کند ممکن نیست، مگر اینکه به اطلاعاتی 
که عنوان شد دسترسی داشته باشد. به عنوان 

مثال در برنامه تلگرام نیز چنین است. 

چارهایجز
بازگشاییمدارسنداریم

آرمان ملی: معاون تربیت بدنی و سلامت 
وزارت آموزش و پرورش، بر آموزش حضوری 
دانش آموزان از نیم سال دوم تحصیلی تاکید 
کرد. صادق ستاری فرد، گفت: شرایط آموزش 
غیر حضوری دانش آموزان، باعث افت تحصیلی 
۵۰ تا ۶۰ درصدی بچه ها شده است. این وضعیت 
به ویژه در مقطع ابتدایی بیشتر مشهود است. قرار 
است با شروع نیم سال دوم آموزش ها حضوری 
برگزار شود. چاره ای نداریم جز اینکه به سمت 
آموزش های حضوری برویم، در تمام مدارس 
روستایی و مناطق شهری کم جمعیت تمرکز بر 

آموزش حضوری بوده است. 

آتشنشانحادثهپلاسکو
»شهید«شدند

آرمان ملی: معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد 
شهید، از موافقت مقام معظم رهبری با اطلاق 
شهادت برای آتش نشانان حادثه پلاسکو خبر 
داد. در جمع تعدادی از خانواده آتش نشانان 
حادثه پلاسکو، با اشاره به سالگرد حادثه پلاسکو 
و ایثار آتش نشانان افزود: در پی مکاتبه با مقام 
معظم رهبری، ایشان با اطلاق عنوان »در حکم 
شهید« برای ۱۶ آتش نشان فداکار این حادثه که 
جان خود را فدای دیگران کردند موافقت فرمودند 
و خانواده این آتش نشانان تحت پوشش و در 
خانواده بنیاد شهید و امور ایثارگران قرار گرفتند. 
این شهدا در آخرین لحظات حدود ۱۵۰۰ نفر را 
نجات دادند، با پیگیری های شهرداری تهران و 
رئیس مجلس شورای اسلامی و با مکاتبه بنده، با 
موافقت و لطف مقام معظم رهبری این مطالبه و 

پرونده چند ساله به سرانجام رسید. 

جمعآوریپلاکقرمزها
آرمان ملی: شهردار منطقه ۲ بااعلام اینکه 
جمع آوری معــتادان در دره فرحزاد به زودی به 
پایان می رســد، گفت: از پلیس قول گرفتیم این 
افراد را در گرمخانه های زنان و مردان دره فرحزاد 
و مرکز سرپنـــاه بهزیستی جذب کند. مهدی 
صالحی افزود: از این هفته با افزایش پذیرش 
هزار نفر به ظرفیت های شفق و سروش کار را 

آغاز می کنیم. 

رودخواریدرغربتهران
فارس: پدیده رودخانه خواری یکی از اتفاقات 
جدیدی است که در جنوب غرب استان تهران، 
در سایه غفلت دستگاههای نظارتی ظهور کرده 
و علاوه بر فراهم کردن بستر تخلفات برای افراد 
سودجو، زمینه بروز یک فاجعه زیست محیطی را 
به وجود آورده است. مدیریت شهرداری نسیم 
شهر، در راستای ارائه خدمات بیشتر به مردم و 
ایجاد درآمدی برای مجموعه مدیریت تحت امر، 
در اقدامی غیرکارشناسی و سلیقه ای، بخشی از 
حریم بستر رودخانه کرج را تصرف و به مالکیت 
خود در آورده و علاوه بر فراهم کردن بستر 
تخلفات بیشتر برای افراد سودجو، زمینه بروز 
یک فاجعه زیست محیطی را به وجود آورده است. 

برخلاف مباحثـــی که در ارتباط با جنبه های اجتماعی و 
سیاسی، قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین به گوش می رسد، این 
قرارداد بیشتر یک قرارداد اقتصادی است. هرگونه قراردادی 
زمانی که می خواهد به امضا برسد ، مردم باید نسبت به آن آگاهی 
داشته باشند. پیش تر در زمانی که آقای لاریجانی مسئول عقد 
قرارداد بودند؛ این انتقاد نسبت به قرارداد ایران و چین وجود 
داشت که چرا متن قرارداد منتشر نمی شود، تا مردم نسبت به 
آن اطلاع داشته باشند. الان نیز در دولت جدید به همین صورت 
است و قرارداد باید در مجلس تصویب شده باشد اگر نشده باشد، 
این قرارداد ها ضمانت اجرایی نخواهد داشت. قرارداد ایران و 
چین به مدت ۲۵ سال اجرایی شده و این قرارداد با قرارداد ایران 
و روسیه، مقدمه ای برای مذاکرات وین است. شاه کلید اقتصادی 
در جهموری اسلامی ایران در آینده تهاتر است. وقتی قرارداد 
وین به نتیجه برسد، نتایج آن به صورت تهاتر نفت، در برابر غذا و 
دارو و سایر کالا ها برای ایران تعریف می شود. نگارنده بر این باور 
است که این قرارداد دستاورد مطلوبی برای وضعیت معیشتی 
و اقتصادی ایران به دنبال داشته باشد. در قبال این مساله در 
کشور چین یک کانال مالی به نفع ایران ایجاد می شود و این 
پولی که چین باید بابت نفت و گاز پرداخت کند وارد این کانال 
مالی می شود و از طریق این کانال مالی کشور چین هم خودش 
کالا وارد ایران می کند و هم از این کانال مالی برای کشور های 
دیگر استفاده می شود و از آن کشور ها هم زیر نظر چین کالا 
به ایران وارد می شود. یعنی کالاهای چینی نسبت به گذشته 
افزایش پیدا می کند. از طرفی حضور چینی ها در منابع گاز و آب 
و محیط زیست کشور افزایش پیدا می کند که بعید می دانم با 
توجه به حضور چینی ها در کشور ایران ، به ویژه در آب های خلیج 
فارس دستاورد محیط زیستی برای کشور داشته باشد. ما پرونده 
چینی ها را در خلیج فارس در خصوص صید ترال مشاهده 
کردیم. هیچ وقت چینی ها به ایران اعلام نکردند که حاضر به 
رفع مشکلات محیط زیستی در کشور باشند، به حل مشکل های 
آبی و فرونشست ها در کشور کمک کنند. این چینی ها بیشتر 
مشکلاتشان اقتصادی و کسب درآمد بوده است. ایران هم چون 
به کشوری مانند چین نیاز دارد مجبور است بپذیرد. سعی ایران 
هم این بوده در برابر اولویت های نخست کشور نظیر، مشکلات 
محیط زیستی، فرونشست ها و آب و فرسایش خاک عقب 
نشینی کند و صرفا اقداماتی برای تامین مواد غذایی و کالا در 

داخل کشور انجام شود. 

قراردادچین
دستاوردمحیطزیستیدارد؟

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
بورس

سرمایه گذاری که با هزار بدبختی پولی را در بورس برای 
پیشرفت خودش گذاشته بود، حالا بر باد رفته است. بازار به 
شدت نزولی شده است و حتی بدتر از ریزش پارسال واقعا 

دولت باید فکری برای این موضوع کند. 
اکرمی از تهران 

مالیات
چرا باید قانون مالیات خودرو را رسمی کنند. کم از جاهای 
دیگر مالیات می گرفتند که از خودرو هم می خواهند مالیات 

دریافت کنند. دلیل این کار چیست؟!
خادمی از تهران

ثبتنامماشین
فکری به حال ما که با هزار مشقت پول یک ماشیـــن را 
جور کردیم و در فروش فوری ساینا پذیرش شهریور شرکت 
کردیم، ولی بعد از گذشت ۴ ماه هنوز ماشین ما را پلاک 
نکردند و هیچ کــس هم پاسخگو نیست. مسئــولان به این 

مساله رسیدگی کنند. 
یک شهروند از تهران

سهامعدالت
در این اوضاع که مردم واقعا در فشار هستند، چرا سهام 
عدالت را کلا آزاد نمی کنند که اگر کسانی واقعا احتیاج به پول 
آن دارند به فروش برسانند و بتوانند از پول آن استفاده کنند. 
یک شهروند از اسلامشهر

گرانیقندوشکر
این چند روز وقتی به فروشگاه ها مراجعه می کنیم با گرانی 
قندو شکر روبه رو می شویم. چرا باید مایحتاج روزانه زندگی 
در سال چند بار قیمت افزایشی داشته باشد مسئولان به این 

موضوع رسیدگی کنند. 
کاظمی از تهران 

گرانیکرایهتاکسی
نزدیــک به یک هفته است که کرایه تاکسی ۲۰درصد 
گران شده است و دوماه دیگر هم برای عید نرخ دولتی اضافه 
می شود این گول زدن مردم هست و یا گول زدن رانندگان 

تاکسی؟!
کریمی از تهران

گرانیگوشتومرغ
دولت باید فکری به حال گرانی مایحتاج زندگی مردم کند. 
نمایشگاه هایی مثلا در مصلای تهران بگذارند و بدون واسطه 
اقلام مصرفی را به مردم بفروشند تا کسانی که واقعا توان خرید 
ندارند بتوانند با قیمت مناسب اجناس را تهیه کنند. الان 
کارگران دیگر توان خرید مرغ و گوشت را با این قیمت ها از 

بازار آزاد ندارند.
سعادتی از تهران

 محمدرضا محبوب فر
کارشناس و پژوهشگر توسعه

یادداشـــت

یکی از شهروندان سنندجی ، به »آرمان ملی« 
می گوید: »اصلا شهرداری و مدیریت بحران، پیش 
بینی این شدت از برف را نکرده  بودند و این موضوع 
را می توان از آمادگی آنها دریافت. هنوز مناطقی که 
با بـــارش برف مواجه هستند، بعـــد از ۷۲ ساعت 
بازگشایی نشده اند. ترافیک در روز نخست بارش برف، 
در شهر شکل گرفت و به دلیل اینکه نان به نانوایی ها 
دیر رسید، مردم با کمبود نان روبه رو شدند، ولی در 
حال حاضر این مشکل برطرف شده است.« وی 
باور دارد: »کم کاری شهراری در این موضوع بسیار 
جای تعجب داشت، چون راه ها دیر باز شدند و نمک 
پاشی صورت نگرفت و هنوز پس از ۷۲ ساعت مردم 

خودشان مشغول بازکردن راه ها هستند.« 
  سرمای قطبی در سقز 

از سوی دیگر، سقز با دمای ۲۴. ۳درجه زیر صفر، 
جمعه شب سردترین شهر کشور بود و در شهرهای 
دیگر نیز و در جاده های بین شهری، بیش از ۵ متر 
برف باریده، که همین امر سبب شده بسیاری از 
مناطق روستایی در محاصره برف قرار بگیرند. پس 
از سقز، خیرآباد زنجان با دمای ۲۴ درجه سانتیگراد 
زیر صفر، سردترین مناطق کشور گزارش شده اند. در 
همین حال، اخبار هواشناسی از تداوم بارش ها در 
کشور خبر می دهند و طبق آخرین اعلام، یک سامانه 
جدید بارشی در کشور و استان در حال شکل گرفتن 
بوده که احتمال ورود آن از روز چهارشنبه هفته 
جاری پیش بینی می شود. این در حالی است که 
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا از ورود سامانه بارشی جدید 

به غرب و شمال غرب کشور طی ۲۴ ساعت آینده و 
بارش برف و باران در بیش از ۱۶ استان کشور خبر داد 
و گفت: »امروز و فردا در نیمه شرقی کشور کاهش 

محسوس دما بین پنج تا ۱۰ درجه رخ خواهد داد.«
  نیروهای نظامی وارد شدند 

امیر جعفرزاده، مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
آذربایجان غربی، در روز جمعه گفت: »امدادگران 
این استان طی ۳۰ ساعت گذشته به چهار هزار نفر 
که در برف و کولاک محورهای مواصلاتی این استان 
گرفتار شده بودند، امدادرسانی کرده اند. ۱۷ حادثه 
برف و کولاک جاده ای و کوهستانی نیز در این مدت 
زمان رخ داده و ۱۵۰۰ خانوار در این مناطق دچار 
حادثه شده اند.« در همین حال بسیاری از مسئولان 
استانی از مشکلات در تردد برون شهری و روستایی 
در مناطق غربی کشور خبر داده اند، از جمله مرتضی 
زمانپور، فرماندار کوهرنگ در استان چهارمحا ل  و 
بختیاری روز جمعه به خبرگزاری ایسنا گفت که 
در پی وزش باد شدید و کولاک و برف راه ارتباطی 
۱۵۰ روستا در این شهرستان مسدود شده است. 
زمانپور در ادامه همچنین گفت که »۳۰۰ خودرو 
نیز در روزهای گذشته در محورهای کوهستانی 
شهرستان کوهـــرنگ در برف و کولاک گرفتار 
شده  و به آنها امدادرسانی شده است.« در همین حال 
تصاویری از امدادرسانی نفربرهای زرهی ارتش به 
خودروهای گرفتار در برف گردنه اسدآباد در استان 
همدان منتشر شده و فرمانده نیروی انتظامی نیز 
اعلام کرد که آماده خدمات رسانی به این مناطق 
هستیم. امیر جعفرزاده، مدیرعامل جمعیت هلال 

احمر آذربایجان غربی، اعلام کرد: »امدادگران این 
استان طی ۳۰ ساعت گذشته به چهار هزار نفر که در 
برف و کولاک محورهای مواصلاتی این استان گرفتار 
شده بودند، امدادرسانی کرده اند. ۱۷ حادثه برف و 
کولاک جاده ای و کوهستانی نیز در این مدت زمان 
رخ داده و ۱۵۰۰ خانوار در این مناطق دچار حادثه 
شده اند.« در همین حال بسیاری از مسئولان استانی 
از مشکلات در تردد برون شهری و روستایی در مناطق 
غربی کشور خبر داده اند، از جمله مرتضی زمانپور، 
فرماندار کوهرنگ در استان چهارمحا ل  و بختیاری 
روز جمعه به خبرگزاری ایسنا گفت که در پی وزش 
باد شدید و کولاک و برف راه ارتباطی ۱۵۰ روستا در 

این شهرستان مسدود شده است. 
  خطر حمله گرگ ها به مناطق مسکونی

در این شرایط مدیرکل محیط زیست استان 
به دلیل وقوع سرما و نایاب شدن  اردبیل گفت: ـ
غذا، حیات وحش به روستاها و شهرهای مختلف 
نزدیک شدند. سعید شهند به گزارش های مردمی 
از چند شهر و روستای استان اشاره کرد که از حضور 
حیات وحش و حیوانات وحشــی گزارش شده که به 
محض اطلاع محیط بانان در محل مورد نظر حاضر 
شده و نسبت به حمایت از حیات وحش اقدام کردند. 
هموطنان در صورت مشاهده گرگ، روباه و سایر 
حیوانات می توانند از طریق سامانه ۱۵۴۰ در این 
روزهای سرد و یخبندان گزارش خود را به محیط 
زیست ارائه کنند تا همکاران ما برای مدیریت این 
موضوع در صحنه حاضر شده و شرایط حمایت از 

حیات وحش را فراهم کنند.

»آرمان ملی« از وضعیت وخیم مناطق غربی کشور در اثر بارش برف وکولاک گزارش می کند:

گرفتارشدندوبارههزاراننفردربرف
  غافلگیرشدن مردم در جاده های همدان، کرمانشاه و...

آرمان ملی: بارش برف و کولاک شدید، 
مناطق غربی و شمــال غربی ایــران را 
زمین گیر کرده و وضعیــت در استـان 
کردستان به حدی وخیم است که مـردم 
برای تهیه نان و آب  آشامیدنی، با مشکل 
روبه رو هستند. طبق تماس هایی که با 
روزنامه »آرمـــان ملی« گرفته شـده، 
قیمت یک لیتر آب آشامیدنی، به 10 هزار 
تومان رسیده و نان نیز بسیار کمیــاب 
شده، شرکت های خدمات شهری نیز در 
سنندج امکان عبور و مرور به حاشیــه 
شهر ندارند، و تلمباری از زباله روبه رو 
هستند. شهروندان استان کردستان و 
سنندج از غافلگیـــری شهــرداری 

گلایه مند هستند.

شناسایی 2 هزار بیمار 
مبتلا به امُیکرون 

وزیر بهداشت گفت: با تست های 
تشخیصی انجام شده تا کنون بیش 
از دو هزار بیمار مبتلا به امُیکرون 
در کشور شناسایی شده اما از همه 
بیماران، تست نمی گیریم بلکه به 
صورت اتفاقــی این تست ها انجام 
می شود و میـزان آلودگی در سطح 
جامعه، بیشتــر از این موارد است. 
بهرام عیـــن اللهی افزود: مراجعات 
سرپایــی در دو هفته اخیر تقریبا 
۴ برابر شده و وقتی مراجعات سرپایی 
افزایش می یابد ممکن است موارد 
بستری و بیماران بدحال نیز افزایش 
یابد و نگرانی هایی در این زمینه 
داریم. وضعیت امُیکرون در جهان 
بسیار بحرانی است و بسیاری از 
کشورهای اروپایی و آمریکا، درگیری 
بسیار شدیدی با امُیکرون دارند و 
روزانه بیش از یک هزار و ۵۰۰ نفر 
در آمریکا بر اثر این بیماری جان خود 
را از دست می دهند و کشورهای 
همسایه نیز درگیر هستند و ما بسیار 
نگران هستیم چون امُیکرون قدرت 

انتشار بسیار زیادی دارد. 

برخی از استان ها به 
سالک عادت کرده اند

رئیس اداره مدیریت بیماری های 
قابل انتقال بین انسان و حیوان گفت: 
اخیرا وزارت بهداشت مشغول کار 
بر روی ساخت واکسن برای بیماری 
سالک است و یک نوع واکسن در 
حال آزمایش نیز تا ۷۰ درصد جواب 
داده است. بهزاد امیری ضمـن اشاره 
به اینکه این بیماری همیشــه در 
کشور بوده است و سال گذشتـه با 
۱۴ هزار و ۱۷۱ مورد ابتلا به سالک 
مواجه بودیم گفت: حدود ۱۰ سـال 
قبل ۲۵ هزار مورد از این بیماری را در 
کشور داشتیم. از آنجا که این بیماری 
در نزدیک تهران و در روستایـی در 
شهرستان ورامین چند مورد بیشتر 
از سال گذشته شناسایی شده این 
مـوضوع تا این حد رسانـه ای شده 
است و در استان های دیگر نظیر 
اصفهان، فارس، خوزستان، خراسان 
رضوی و گلستان این موضوع چندان 
رسانه ای نشده و حساسیت ایجاد 
نکرده چرا که این بیماری همیشه 
در آنجا بوده و برای مردم این مناطق 

عادی شده است. 

آرمان ملی-  رهــا معیری: موضوع حرفه ای 
شدن خدمت سربازی، این روزها یکی از برنامه های 
اصلی مجلس یازدهم است که نمایندگان مردم، 
باور دارند دو سال خدمت اجباری یکی از موانع 
پیش رو در جهت ازدواج است و قصد دارند مانند 
بسیاری از کشورها، خدمت سربازی را به شکل 
حرفه ای در بیاورند. هر چند که سازمان نظام 
وظیفه و ناجا، با این طرح مجلس بارها مخالفت 
کرده است، اما با وجود اینکه موضوع سربازی به 
ستاد کل نیروهای مسلح مربوط می شود، اما قانون 
نظام وظیفه متعلق به مجلس شورای اسلامی است 
و نمایندگان مجلس درباره آن تصمیم می گیرند. 
با وجود اینکه در ســـال ۹۵ -  ۹۶، موضوع خرید 
سربازی برای مشمولان غایب با بیش از ۸ سال 
غیبت، مطرح گردید، این طرح خیلی زود با واکنش 
منفی نمایندگان و نیروی انتظامی روبه رو شد، چون 
معتقد بودند که این طرح تبعیض میان »دارا« و 
»ندار« است و افراد »ندار« و از اقشار پایین جامعه با 
یک یا دو فرزند مجبور به رفتن به سربازی هستند، 
آن هم در شرایطی که محدودیت های اجتماعی و 
شغلی برای افراد غایب و سرباز فراری هر روز بیشتر 
می شد، افراد ثروتمند و به قول معروف »دارا« با ۳۰ 
تا ۴۰ میلیون تومان نقد یا اقساط، می توانستند 
کارت معافیت از خدمت را جلوی درب منزل 
تحویل بگیرند. حال مجلس یازدهم با شکست این 
طرح به دنبال طرحی است که از دو دهه پیش مطرح 
گردیده، اما هیچگاه به سرانجام نرسیده است. 
کارشناسان موافق این طرح بر این باورند، سرباز باید 
به صورت حرفه ای آموزش ببیند وگرنه نمی تواند 
سربزنگاه ها از خود و کشورش محافظت کند. از 
سوی دیگر نیاز نیروهای مسلح کشور به سرباز 
دست کم ۴۰۰ هزار نفر در سال است که باید از بین 
مشمولان که حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار نفر می شوند، 
تأمین شود و این موضوع در طرح مجلس یازدهم 
لحاظ شده است از سوی دیگر آموزش حرفه ای 

سرباز هزینه بر است و دو سال سربازی آن قدر ارزش 
ندارد تا این همه برای حرفه ای شدنش هزینه و بعد 
رهایش کنیم تا دنبال کار خود برود. به عبارت دیگر 
در طرح موردنظر آن هایی که تمایل داشته باشند 
به سربازی می روند اما مدت سربازی شان پنج ساله 
است و هر سال هم قراردادشان تمدید می شود 
و پس از این مدت با موافقت خودشان و فرمانده 
یگان مربوطه به استخدام نیروهای مسلح یا وزارت 

دفاع درمی آیند. 
  خرید سربازی با 150 هزار یورو 

اما با وجود کسری منابع ارزی کشــور، حال 
نمایندگان طرحی ارائـه کـــرده اند که بر اساس 
آن، افرادی خاص می تواننــد سربــازی را با یورو 
خریداری کنند. در شرایطــی که هنوز تکلیف 
بسیاری از مشمولان برای فــرار از سربازی، در 
کشورهای دیگر مانده اند و به کشــور بازنگشته اند 
)مانند مهرداد پولادی، بازیکن تیم ملی فوتبال 
ایران، که از استرالیا و اردوی تیم ملی پس از حذف 
ایران دیگر به کشورش بازنگشت چون مجبور بود 
به خدمت سربازی برود.( حــال کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۱، طرحی ارائه داده که افراد 
مشمول خارج از کشور با مبلغ ناچیز ۱۵۰ هزار دلار! 
می توانند از معافیت خدمت برخوردار شوند، این در 
حالی است که ۷۰ تا ۸۰ درصــد افراد جوانی که 
از ایران برای ادامه تحصیل و کار خــارج می شوند، 
هیچگاه به زادگاه شان باز نمی گردند، مگر اینکه 
منظور مجلس آقازاده هایی باشند که در میان 
ایران و کشورهای اروپایی و آمریکایی در رفت و 
آمد هستند و به باور کارشناسان این طرح نیز پس 
از مدتی و رفع مشکل برخی از افراد، برداشته و 
غیرمنطقی خوانده می شود. اما در این رابطه یک 
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱ از آزاد 
شدن خرید سربازی برای برخی مشمولان در سال 
آینده خبر داد. محمدرضا میرتاج الدینی، یک 
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱ گفت: 

»طبق مصوبه این کمیسیون مشمولان غایب خارج 
از کشور با پرداخت ۱۵ هزار یورو می توانند جهت 
خرید خدمت سربازی اقدام کنند. طبق این مصوبه 
آن دسته از مشمولان غایب خارج از کشور که پنج 
سال از زمــان فراخوان آنان به خدمت زیر پرچم 
می گذرد، در سال آینده با رعایت اصل ۱۱۰ قانون 
اساسی می توانند خدمت سربازی شان را خریداری 
کنند. « طبق این مصوبه آن دسته از مشمولان 
غایب خارج از کشور که پنج سال از زمان فراخوان 
آنان به خدمت زیر پرچم می گذرد، در سال آینده 
با رعایت اصل ۱۱۰ قانون اساسی می توانند خدمت 
سربازی شان را خریداری کنند. با این حال این 
نماینده مجلس با اشاره به اینکه خرید سربازی برای 
مشمولان جدید موضوعیت ندارد، افزود: این شامل 
مشمولانی می شود که حداقل ۵ سال از غیبت آنها 
گذشته باشد. آنها می توانند با پرداخت ۱۵ هزار یورو 
نسبت به خرید خدمت سربازی اقدام کنند. هدف 
از این مصوبه این است که این افراد برای تردد به 

کشور با مشکلی مواجه نشوند. 
  بازهم عدم عدالت در جامعه 

با این حال، حشمت ا... فلاحت پیشه، نماینده 
ادوار مجلس می گوید: »قانون فصل الخطــاب 
است. اما در این باره ستاد کل نیروهای مسلح حق 
تصمیم گیری داشته و می تواند مقابل طرحی 
بایستد. درسـت است که اسما مجلس این کار را 
انجام می دهد، اما در عمـــل ستاد کل نیروهــای 
مسلح تأثیرگذار است. طرح های مربوط به خدمت 
سربازی بدون نظر ستاد کل عملیاتی نشدند. حتی 
در دوره های زمانی که دولت لایحه می آورد و به 
نوعی درآمدزایی می کرد و به بعضی مشمولان اجازه 
خرید می داد. « او به نخستین بودجه مجلس دهم 
اشاره می کند و اینکه در آن به خرید خدمت اشاره 
شده بود و ستاد کل با آن مخالفت کرد، و در ادامه 
صحبت هایش باور دارد، »نمایندگان مجلس تحت 
فشار موکلان خود قرار دارند؛ از این رو نمایندگان 
طرح های مختلفی ارائه می کنند، ولی در نهایت این 
نیروهای مسلح است که اجازه انجام طرحی را صادر 
می کند. حرفه ای شدن نظام سربازی در ایران، طرح 
بسیار خوبی هم بود. در این پروژه  ۱۰ساله قرار بود، 
هرسال ۱۰درصد سربازی در ایران حرفه ای شود؛ 
زیرا فقط چند کشور در دنیا سربازی اجباری دارند. 
علاقه مندان نیز می توانند به صورت پیمانی در مدت 
۵سال و به شکل انتخابی باشند. این خدمت هم 
وقفه  اساسی در زندگی مردم است. « او همچنین به 
راه حل مقطعی مثل فروش خدمت سربازی اشاره 
می کند که با توجــه به نیاز دولت به پول معمولا 
موافقت هایی صــورت می گیــرد؛ نتیجه نیز ایجاد 

عدم عدالت در جامعه می کند. 

»آرمان ملی« از طرح جدید مجلس برای تامین ارز از سوی مشمولان غایت و پولدار گزارش می کند: 

خرید سربازی آقازاده ها، فقط 15000 یورو! 
  این طرح برای مشمولان غایب 5 سال به  بالا و خارج نشین معادل 450000000 تومان است 

 استخـــدام 
معلــم

وزیر آمــوزش و پرورش درباره 
کـمبود نیروی انسانـــی در این 
وزارتخانه گفت: باید بکوشیم این 
مشکل زودتــر برطرف شود و به 
همین منظــور ۳۴ هزار و ۸۰۰ نفر 
نیروی تازه کــار استخدام می شوند. 
یوسف نوری بـا بیان اینکه کمبــود 
نیروی انسانی در آموزش و پرورش 
به تدریج ایجاد شده است، اظهار 
کرد: باید بکوشیم این مشکل زودتر 
برطرف شود و به همین منظـــور 
۳۴ هــزار و ۸۰۰ نیروی تازه کار 
استخدام می شوند تا به فرموده مقام 
معظم رهبری، افسران میدان تعلیم 
و تربیت باشند. در مرحله های بعدی 
تلاش خواهیم کرد نیروی انسانی 
پای کار را در وزارت آموزش و پرورش 
تامین کنیم تا مدرسه ها به گونه ای 
باشند که سند تحول بنیادین رقم 
خورد. در مرحله های بعدی تلاش 
خواهیم کرد نیروی انسانی پای کار 
را در وزارت آموزش و پرورش تامین 
کنیم تا مدرسه ها به گونه ای باشند 

که سند تحول بنیادین رقم خورد. 


